
POGOVORA Z BREDO KOVIČ
O SNEMANJU IN
NASTAJANJU ODDAJE

Moje
Krakovo,
moje Trnovo

TV Slovenija je v ponedeljek 15. marca predva-
jala oddajo »Moje Krakovo-moje Trnovo«. Avto-
rica oddaje, ki je nastala na pobudo Turističnega
društva Trnovo, je gospa Breda Kovič, poznana
po številnih odličnih TV oddajah z najrazličnejšo
kulturno-zgodovinsko oziroma umetnostno pro-
blematiko. Pogovarjali smo se z njo.

1. Gospa Kovičeva! Takoj, ko smo z vami
navezali stike in vam predlagali snemanje oddaje
o Tmovem in Krakovem, ste pokazali veliko zani-
manje za naš predlog. Zakaj ste se ogreli za
snemanje oddaje?

O tem, če sem odkrita, sem tudi že sama premi-
šljevala in morda, vsaj zase, celo našla odgovor.
Vzporedno s prebiranjem literature za oddajo
sem se namreč veliko sprehajala po Trnovem in
Krakovem in se med iskanjem posameznih prizo-
rišč in zornih kotov, nehote vračala v svoja rana,
otroška leta. Preživela sem jih na Poljanah. Žen-
ski del precej številne babičine družine je kar
pogosto zahajal tako v Krakovo, kot v Trnovo,
k dvema šiviljama. Kakorkoli, bil je to pravi izlet
- od Poljanske 8 do Krakovskega nasipa 8, ali še
dlje čez Petelinov most na trnovsko stran. In
vedno tudi vznemirljiv. Vendar to ni bilo jamstvo,
da oddaja bo. O tem je odločal urednik dokumen-
tamega programa TV Slovenija na podlagi moje-
ga kratkega opisa - in tudi on se je odločil
— takoj.

2. Kaj si lahko obeta gledalec od oddaje, ki ste
jo označili kot kulturno-zgodovinska feska?

Gotovo ne neke zaokrožene celote ali kronolo-
škega nizanja dogodkov. Sama sem se dokončhi
vsebini in obliki oddaje bližala postopno. Bolj
sem listala po knjigah in zapiskih, bolj sem bila
gotova, da mora oddaja izhajati iz naravne dano-
sti teh, med vodovje ujetih predelov Ljubljane.
Prav voda je krojila njihovo usodo vse od časov,
ki se pogrezajo še v barjanska tla. Ljubljanica in
nanjo pravokotni Mali Graben, Gradaščica in
nekdanji mestni jarek - Zoisov graben, so vodne
meje med Trnovim in Krakovim, ki sta, čeprav
v tako tesni soseščini z razpoznavnimi razlikami
preživela dolga stoletja. Ljudje, ki jim je tu tekla
zibel, so bili v Trnovem v glavnem čolnarji, v Kra-
kovem pa ribiči, dokler niso eni kot drugi zaslove-
li kot zeljarji in solatarji. In to v svetovnem meri-
lu, da ne bo pomote. To je bila iztočnica za
vsebino oddaje, medtem ko sem pri naslovu »Mo-
je Krakovo-moje Trnovo« mislila na vse, ki so se
v preteklosti in se še danes čutijo povezani s tem
koščkom »pisane zemlje«.

3. Za takšno oddajo je poleg širšega poznava-
nja dogajanj potreben tudi poglobljen študij ra-
zličnih virov. Kje ste jih našli, kako ste jih upora-
bUi?

To je potrebno pri vsaki oddaji, pri eni več, pri
drugi manj. Z leti pa stvari že dopolnjuješ. Krako-
vo in Trnovo sem delno poznala že od prej. Nekaj

vedenja in znanja sem si nabrala pri drugih odda-
jah npr. pri filmu o arhitektu Plečniku, pri oddaji
o slikarju Rihardu Jakopiču, ob predstavitvi arhe-
oloških lokacij iz izkopanin...

Najbolj vsestransko pa mi je predstavil to prete-
klost nekdanji trnovski župnik in zgodovinar Ivan
Vrhovnik s knjigo »Trnovska župnija«. Mož je bil
tako temeljit pri iskanju virov in opisovanju do-
godkov iz življenja svoje župnije, da se je bilo zelo
težko odločiti kaj predstaviti v oddaji in česa ne.
Pri pisanju scenarija je bila največja težava - iz-
bor. Končno, tako se mi zdi, je nastala pisana
freska neke minulosti s kančkom nostalgije.

4. V Trnovem in Krakovem so živeli pomembni
slovenski možje. Kako ste njihov odnos do tega
okolja vključili v oddajo?

Tudi teh je mnogo več kot jih oddaja omenja.
Slikarju Rihardu Jakopiču je v oddaji pripadla
nekaUna rdeča nit, tako v besedi kot v sliki. Med
nepogrešljivim in vedno zanimivim pripovedoval-
cem baronom Valvasorjem in mojstrom Jožetom
Plečnikom jih je še cela vrsta, ki so s krajšimi
odlomki vključeni v oddajo. Vsaj zame najbolj
zanimiva zgodovinska priča iz prejšnjega stoletja
je trnovski čolnar Janez Tomc. Mož, vajen vesel,
je znal kaj dobro sukati pero in spretno opazovati.
Zanimalo ga je še vse kaj drugega kot to, koliko je
na leto priveslal. In o vsem tem je pisal dnevnik.
ki ga je na srečo našel zgodovinar Vrhovnik in ga
je vključil v svoio »Trnovsko župnijo«.

5. Oddajo ste snemali v začetku jeseni. Kako je
potekalo snemanje, so domačini sodelovali z eki-
po, vam je bilrt vreme naklonjeno in končno, ali
so vas kaj ovirali sodobni civilizacijski »dosežki«,
razne antene in promet?

To zadnje je, seveda v obliki anten in vsemogo-
čih napeljav, najbolj motilo snemalca Bojana Ka-
stelica. Se je pa znal največkrat spretno izogniti
vsaj najhujšim »motnjam«. Vedno se to na žalost
ni dalo. S prometom pa je bilo tako: ekipa se je
razdelila na levo in desno krilo in za čas trajanja
posameznega posnetka zaustavljala voznike, jih
preusmerjala, pešci pa so se za kratek čas kar sami
radi ustavili pred »zaporo«, da bi opazovali kaj

pravzaprav počnemo. Domačini so nam bili pri-
pravljeni umakniti svoja vozila, če je to ravno
motilo posnetek. V Eipprovi, ki je bila ta čas
ravno v rekonstrukciji, pa so nam priskočili na
pomoč delavci z delovodjem vred, umikali svojo
težko mehanizacijo - z eno besedo, vsi so bili
zelo razumevajoči z nebeškim vremenom vred. Ta
nam je nudil kar preveč sonca, kljub temu pa je
bila Ljubljanica za prizadevne člane Kanu kluba,
ki so upnzorili tradicionalno borbo na čolnih,
preveč mrzla. Premaganec je namreč moral čofni-
ti v vodo, in to kar nekajkrat, če bi bilo s posnetki
kaj narobe. Nekaj težav je bilo z zračnimi posnet-
ki. Ni in ni bilo pravega vzgona za vzlet balona.
Zato pa so bili balonarji prijazni in potrpežljivi
— Bojana in kamero se je le enkrat posrečilo
spraviti v višave in zaplavati nad trnovsko faro.
Ko smo v oktobru posneli še nevihtne oblake,
v novembru pa »ujeli« prvi ples snežink, je bilo na
filmskem traku vse kar je predvidevala snemalna
knjiga. Nato sva z montažerko Sonjo Peklenk
dokončno sestavili krakovsko-trnovsko zgodbo
»Bilo je nekoč«. Toda vsega ne bi bilo brez priza-
devnih krajanov, ki so pri snemanju sodelovali:
od Trnovčanke, ki je svoj voz s svežo zelenjavo
porivala gor in dol mimo kamere, Krakovčanke,
ki je pred njenim objektivom obdelovala svoje
gredice do gospe s Krakovskega nabrežja, ki je
dovolila posneti nastajanje prečudovitega starega
vzorca klekljane čipke. Brez zadržkov so nam
dovolili snemanje v trnovski cerkvi, v Arhitektur-
nem muzeju-Plečnikovi hiši - in nenazadnje v go-
stilni »Fortunat«, ki je bila med snemanjem kar'
nekakšen zbirni in delovni »štab«. In končno še
beseda, predvsem pa zahvala tistim članom Turi-
stičnega društva Trnovo, ki so nam skoraj nevidni
»utirali« pot od prizorišča do prizorišča, odstra-
njevali papirčke, vrečke, odpadke-smeti, oskrbeli
da je bila struga Gradaščice čista, njene brežine
posute s svežim peskom in da je sploh vse poteka-
lo, kot je. Ni mi torej žal, da sem se brez zadržkov
odzvala njihovemu povabilu. Kakšne so posledi-
ce, ižoblikovane v oddajo »Moje Krakovo-moje
Trnovo«, pa bodo najbolje presodili vaši krajani.
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